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 : المستخلص

الجهة الإدارية أعمالها، وقد تقع   بها  التي تمارس  القانونية  الوسائل  القرار الإداري أحد أهم  يعد 

 بالبطلان أو بالانعدام، 
ً
الجهة الإدارية في الخطأ عند إصدارها لقرارها الإداري، فيكون قرارها معيبا

يه فقد أوجب أو أتاح أو قد تتغير الظروف والمستجدات التي صدر فيها قرار الجهة الإدارية، وعل 

للجهة الإدارية أن تسحب قرارها الإداري، بحيث يعود القرار الساحب    -بحسب الحال    –المنظم  

القرار  يعد سحب  وبناء على ذلك  تاريخ صدوره،  المسحوب من  للقرار  أثر  كل  بأثر رجعي ويمحو 

شر  وفق  القرار  سحب  ويأتي  الإدارية،  القرارات  رجعية  عدم  مبدأ  من  الصحيحة  استثناء  وطه 

 للتوفيق بين مبدأين متعارضين هما مبدأ المشروعية ومبدأ استقرار المراكز القانونية.  

وتتضمن هذه الدراسة بيان ماهية سحب القرارات الإدارية وطبيعتها، والمبادئ التي تحكم عملية  

سحب  وأشكال  قرارها،  سحب  الإدارية  الجهة  على  يجوز  أو  يجب  التي  والحالات  القرار،  سحب 

مبدأي  أن  أبرزها  نتائج  عدة  إلى  توصلنا  حيث  القرار،  سحب  على  تنطوي  التي  والآثار  القرار، 

وعية واستقرار المراكز القانونية هما الحاكمان لعملية سحب القرار الإداري، وتوصلنا لعدة المشر 

أن يتناول القضاء الإداري في المملكة جميع المبادئ الخاصة بسحب القرار الإداري  توصيات أهمها  

 .وذلك بالنص عليها صراحة في أحكامه أو مبادئه
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Abstract: 
The administrative decision is one of the most important legal means by which the 

administrative authority carries out its work, and the administrative authority may 

make a mistake when issuing its administrative decision, so its decision is defective by 

invalidity or non-existence, or the circumstances and developments in which the 

decision of the administrative authority was issued may change, and accordingly the 

organizer has required or allowed Depending on the case, the administrative authority 

may withdraw its administrative decision, so that the withdrawn decision is retroactive 

and erases all traces of the withdrawn decision from the date of its issuance. 

Accordingly, the withdrawal of the decision is an exception to the principle of non-

retroactivity of administrative decisions, and the withdrawal of the decision comes 

according to its correct conditions to reconcile two conflicting principles. They are the 

principle of legality and the principle of stability of legal positions . 

This study includes an explanation of Withdrawal of the administrative decisions and 

the nature of withdrawing administrative decisions, the principles governing the 

process of withdrawing the decision, the cases in which the administrative authority 
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must or may withdraw its decision, the forms of withdrawing the decision, and the 

effects that involve the withdrawal of the decision.  


